
اقتصادی
صفحه 4

 سه شنبه ۲9 تیر 1395
14 شوال 143۷ - شماره ۲1394

رئيس اتاق بازرگانی ایران: از دولت انتقاد نكنيد!
تعادل

این روزنامه اصلاح طلب نوشــته اســت:  جلسه روز شنبه شوراي رؤساي 
كميسيون هاي اتاق بازرگاني كه این بار با حضور ریيس اتاق بازرگاني برگزار 
شد داراي نكات مهمي درباره سياست هاي اصلي این تشكل اصلي كشور بود. 
جلســه اي كه در آن خبرنگاري حضور نداشت و بخش مهمي از صحبت هاي 

جلال پور توسط روابط عمومي اتاق بازرگاني سانسور شد...
سيدمحمد جعفري ریيس كميسيون مدیریت واردات اتاق بازرگاني درباره 
مباحث مطرح شــده در این جلسه گفت: ریيس اتاق بازرگاني در این جلسه 
تاكيد داشته است كه به سمت اتاق بازرگاني در حال حاضر هجمه هاي زیادي 
است و نباید اتاق به این سمت حركت كند كه صحبت هاي تندي عليه دولت 
داشته باشد. به گفته رئيس كميسيون واردات، جلال پور تاكيد داشته است با 
توجه به اینكه جایگاه اتاق بازرگاني جایگاه مشاور است و به عنوان مشاور 3 
قوه عمل مي كند دليلي ندارد كه مسوولان اتاق مخصوصا روساي كميسيون ها 
مثل سایر تشكل ها تند صحبت كنند بلكه باید به اظهارنظرهاي كارشناسي 
بســنده كنند. جلال پور در این جلسه تاكيد داشته است كه فشار روي اتاق 
زیاد است و انتقادهاي اعضاي هيات نمایندگان از دولت در واقع ریختن آب 

به آسياب كساني است كه نمي خواهند، اتاق قدرت داشته باشد.
جعفري همچنين تاكيد كرد كه در این جلسه به صورت تلویحي از روساي 
كميســيون ها خواسته شد كه اتاق با دولت همزبان باشد و از انتقادهاي تند 

جلوگيري كنند..
محسن حاجي بابا یكي دیگر از اعضاي هيات نمایندگان اتاق ایران كه در 
جلسه حضور داشت درباره اتفاقات این جلسه در گفت وگو با »تعادل« تاكيد 
كرد كه نوعي ترس در گفتار اعضاي هيات ریيسه در این جلسه وجود داشت 
و مشخص نيست چه اتفاقي در پشت پرده باعث تغيير گفتمان ریيس و هيئت 
رئيســه اتاق بازرگاني شده است. به گفته حاجي بابا خواسته اصلي جلال پور 
این بود كه اعضاي اتاق با همدیگر و دولت جدل نكنند چرا كه هجمه عليه 
اتاق بسيار زیاد است. حاجي بابا تاكيد داشت بر خلاف جلسات قبل كه هيات 
رئيســه از بالا و با تحكم با روســاي كميسيون ها برخورد مي كرد این جلسه 
برخوردها بسيار عوض شده بود و خواسته اصلي این بود كه اتاق سر و صداي 
زیادي نداشته باشد. وي افزود در این جلسه اعلام شد كه اتاق زیر فشارهاي 

اساسي قرار دارد و تقابل با دولت به زیان ما خواهد بود.
برجام تاثيری بر اقتصاد نداشت

شرق
به گزارش شرق، علی قنبری، معاون وزیر جهاد كشاورزی به بی اثر بودن 
برجام بر اقتصاد كشور اعتراف كرده است:  اكنون یک سال از برجام می گذرد اما 
هنوز تحولات اقتصادی و بهبود شاخص های اقتصاد كلانی كه انتظار می رفت 

در دوره پسابرجام تحقق یابد، رخ  نداده است.
در یک سال گذشته هيأت های تجاری بسيار زیادی به كشور سفر كردند 
و با توجه به بستر ركود اقتصاد جهانی و وجود ظرفيت های خالی بسيار زیاد 
در اقتصادهای درحال توســعه ای مانند اقتصاد ایران، آنها به دنبال كشــف و 
ســرمایه گذاری در اقتصاد ایران بودند؛ اما هجمه ورود این هيأت های تجاری 
و ســرمایه گذاران خارجی بدون نتيجه باقی ماند و نتوانســتند این فضاها و 
ظرفيت های خالی اقتصاد كشور را پيدا كرده و به مقاصد سرمایه گذاری خود 
دســت یابند. ازدست دادن چنين فرصت هایی ریشه در ضعف هایی از اقتصاد 
كشــور دارد كه در بر شــمردن آنها باید اول به ضعف ساختاری و نهادی و 
بستر های قانونی اقتصاد كشور اشاره كرد؛ اما ازآنجاكه درباره این موضوع زیاد 
بحث شده و اصلاح آن زمان بر و نيازمند برنامه های بلندمدت و ميان مدت است، 
بهتر است دنبال رفع سایر موانع در درمان كوتاه مدت اقتصاد كشور بود. بنابراین 
اگر بخواهيم به دومين ضعف اقتصاد كشور در جذب سرمایه گذاری خارجی 
بپردازیم باید به ضعف گفتمان ســرمایه گذاری در بخش خصوصی پرداخت. 
بافت بخش خصوصی در اقتصاد ایران، بافتی شــبه دولتی است كه نيازی به 
تأمين مالی خارجی ندارد و سود خود را از خلق فضاهای رانتی به دست می آورد 
و بی ميلی در جذب ســرمایه گذاری خارجی در یک سال اخير و ازدست دادن 

چنين فرصت هایی برای اقتصاد ایران، ریشه در همين موضوع دارد.
گرانی خودرو نتيجه بورس بازی دولت

همشهری
همشهری درباره قيمت خودرو نوشته است: زیان انباشته 3 هزار ميليارد 

تومانی ایران خودرو اعتراض سهامداران را برانگيخته است.
صورت هاي مالي تلفيقي خودروسازها نشان مي دهد دليل این زیان و هدر 
رفت منابع مالي كشور را باید مشخصا در عملكرد دولت در تركيب سهامداري 
این شركت ها جســت وجو كرد. به گزارش همشهري، تحليل آمارهاي مالي 
ارائه شــده به بورس نشان مي دهد: معاملات ضربدري سهامداران وابسته به 
دولت در شــركت هاي خودروسازي هزینه خرید هر دستگاه خودرو را براي 

مصرف كنندگان داخلي تا یک ميليون تومان افزایش داده است.
آمارهاي رســمي بورس نشــان مي دهد شــركت هاي خودروساز جزو 
7مجموعه بزرگ سهامداري ایران هستند. طبق اعلام سپرده گذاري مركزي 
اوراق بهادار هم اكنون ایران خودرو 141هزار و ســایپا 89هزار سهامدار دارند. 
از اواخر ســال قبل به دليل وعده فراوان مدیران شركت هاي خودروساز، براي 
همكاري با شــركاي بزرگ خارجي ســرمایه گذاران زیادي ترغيب شدند كه 
سهام خودروسازها را بخرند، اما این وعده ها محقق نشد. اكنون فقط چند روز 
مانده به برگزاري مجامع سالانه، خودروسازها درصورت هاي مالي شان اعلام 
كرده اند نه فقط سودي براي تقسيم كردن ندارند بلكه هزاران ميليارد تومان 
هم زیان دیده اند این موضوع سهامداراني كه فكر مي كنند سرشان كلاه رفته را 
خشمگين كرده است.صورت هاي مالي تلفيقي شركت ایران خودرو كه در سامانه 
اطلاعات ناشران موسوم به كدال درج شده است نشان مي دهد گروه ایران خودرو 
در ســال94 درمجموع 17هزار ميليارد تومان براي انجام فرایند توليد خرج 
كرده است اما در پایان سال مالي 2300ميليارد تومان هم زیان كرده است، 
این زیان با احتساب زیان سال قبل درمجموع زیان انباشته ایران خودرو را در 
پایان سال مالي94 به 3هزار ميليارد تومان رسانده است. با این حساب شركت 
ایران خودرو براي سال94 نه فقط سودي ندارد كه به سهامداران بپردازد بلكه 

به ازاي هر سهم 80 تومان هم زیان شناسایي كرده است...
صورت هاي مالي شركت ایران خودرو نشان مي دهد كه هم اكنون تكليف 
42 درصد از سهام ایران خودرو و همين مقدار از سهام سایپا نامشخص است 
و دولت از همين طریق هرساله 4عضو هيأت مدیره این دو شركت بزرگ كه 
در عين حال بزرگ ترین مجموعه هاي سهامداري و كارگري ایران هستند را 
هم تعيين مي كند... انجام معاملات ضربدري در شركت هاي خودروساز كه از 
5 ســال پيش در این شركت ها رواج پيدا كرده است سالانه ميلياردها تومان 
هزینه به سهامداران شركت هاي خودروساز تحميل مي كند. ایران خودرو در 
طول چند سال گذشته بيش از 1500ميليارد تومان از دارایي سهامداران را 
صرف خرید ســهام خودش كرده است و این موضوع سالانه نزدیک به 500 
ميليارد تومان زیان به سهامداران این شركت تحميل مي كند و منجر به افزایش 
قيمت تمام شده توليد هر خودرو به ميزان یک ميليون تومان مي شود. هم اكنون 
هزینه تمام شده توليد خودرو در ایران خودرو در حدود 23ميليون تومان است 
كه درصورت كسر چنين هزینه هایي قيمت خودرو در بازار هاي داخلي كاهش 

و هزینه كمتري به مصرف كننده ها تحميل مي شود.

اقتصاددرآینهرسانهها

قیمت سکه و ارز ) به تومان(
قيمت بازارنوع سكه

1085500سكه تمام طرح جدید
1085000سكه تمام طرح قدیم

546000نيم سكه
283000ربع سكه

182000گرمی
110197هر گرم طلای 18 عيار

نوع ارز
3507دلار
3903یورو
4700پوند

959درهم امارات
1218لير تركيه

رئيــس اتحادیه طلا و جواهر 
گفت: مباحث برجام و پسابرجام 
نقطــه اميدی بــرای واحدهای 
توليــدی طلا و جواهــر بود، اما 
نه تنها امضای برجام محدودیتها را 
برنداشت بلكه وضعيت اقتصادی و 

رکود نيز بدتر هم شد.
محمد كشــتی آرای در گفت وگو 
با خبرگزاری فارس، در پاســخ به این 
سؤال كه بعد از برجام اميدواری ها در 
خصوص بهتر شدن وضعيت اقتصادی 
افزایش یافت، اما شــنيده ها حاكی از 
این اســت كه بســياری از واحدهای 
توليد طلا و جواهر تعطيل شــده اند، 
گفت: زمانی كه در ســال گذشــته 

مباحث برجام و پسابرجام مطرح شد، 
نقطه اميدی برای واحدهای توليدی به 
اميد رونق بهتر و بهتر شدن وضعيت 
معيشت مردم ایجاد شد، اما متأسفانه 
با عدم همكاری كشورهای امضاكننده 
برجام، نه تنها محدودیت ها برداشته 
نشد بلكه وضعيت اقتصادی و ركودبدتر 

هم شد.
كشــتی آرای ادامه داد: مطمئناً 
اگر رونق اقتصادی در كشــور حاكم 
شود مردم هم می توانند با بهتر شدن 
وضعيت اقتصادی و معيشتی به سمت 

خرید طلا روی بياورند.
رئيــس اتحادیه طــلا و جواهر با 
اشــاره به اینكه در چند سال گذشته 

ركــود باعث شــده مصــرف طلا به 
شــدت كاهش یابد، گفت: با توجه به 
محدودیت های به وجود آمده كه برای 
تحریم ها وجود دارد، واحدهای توليدی 
مجبور به تعطيلی شــدند و كارگران 

خود را اخراج كرده اند.
واحدهای  بيشــترین  افزود:  وی 
تعطيل شده در 2 سال گذشته مربوط 
به صنف طلا و جواهر بوده اســت، به 
طــوری كه فقط در تهران 700 واحد 

توليد طلا و جواهر تعطيل شده اند.
بــه گفتــه وی، ایــن آمــار در 
شهرستان ها هم وجود دارد، به طوری 
كه 15 درصد واحدهای طلا و جواهر 

موجود در كشور تعطيل شده اند.

ایــن  داد:  ادامــه  كشــتی آرای 
تعطيلی هــا در حالی رخ داده اســت 
كه با رشــد جمعيت و افزایش فضای 
فيزیكی شــهرها باید به همين ميزان 
واحدهای توليدی طــلا و جواهر در 
سطح كشور اضافه می شد، بنابراین باید 
اذعان كرد كه صنف طلا و جواهر با یک 
ركود سنگين و شكننده همراه است.

وی با اشــاره به اینكه ایران جزء 
كشــورهای مهم صنعت طلا و جواهر 
اســت اما فعلًا در جایگاه واقعی خود 
قرار ندارد، گفت: به نظر می رســد كه 
در حال حاضر با ادامه ركود اقتصادی، 
قادر به پيشرفت در عرصه بين المللی 

در حوزه طلا و جواهر نيستيم.

وی در پاســخ به این ســؤال كه 
گفته می شــد احتمالاً با ادامه ركود 
اقتصادی باز هم شــاهد حباب قيمت 
ســكه خواهيم بود، گفت: پيش بينی 
می شد كه اگر سود سپرده های بانكی 
كاهش یابد، سرمایه ها از سمت بخش 
مســكن و بانک ها به سمت ارز و طلا 

سرازیر شود.
وی افــزود: اما بــه دليل همان 
ركودی كــه عنوان كــردم و ضرر و 
زیان هایی كه افــراد غير حرفه ای در 
بخش طلا و سكه و ارز به دست آوردند، 
دیگر هيچ فردی به سمت خرید طلا 
و ســكه و ارز روی نياورد و تقاضایی 
هم ایجاد نشد كه بخواهد حباب سكه 

ایجاد شــود. به گفته وی، نوســانات 
قيمت طلا در بازارهای جهانی در چند 
ماه گذشته به دليل اوضاع سياسی و 
اقتصادی كشورهای قدرتمند اقتصادی 
موجب تغييرات عمده در بازار داخلی 
و افزایش قيمت سكه در بازار هم شد.
بــه گفته كشــتی آرای، توليد و 
مصرف طلا در كشور تقریباً سر به سر 
است به طوری كه توليد و مصرف طلا 

80 تا 100 تن برآورد می شود.
اتحادیه طــلا و جواهر  رئيــس 
تأكيد كرد: آمار تقریبی از قاچاق طلا 
نشان می دهد كه به طور متوسط در 
ویترین طلافروشی ها 15 تا 25 درصد 

مصنوعات خارجی وجود دارد.

رئيس اتحادیه چوب و تخته تهران گفت: اقدام شهرداری تهران در 
ایجاد یک شهرک صنعتی جدید، حدود یكهزار واحد چوب فروشی را در 

معرض تعطيلی قرار داده است.
اسماعيل الهيان در گفت وگو با خبرگزاری فارس، اظهار داشت: در اجرای بند 
20 ماده 55 قانون شهرداری ها، دولت و شهرداری مكلف شدند كه اصناف آلاینده 

محيط زیست را از شهرها خارج كنند.
وی ادامه داد: در راستای اجرای این قانون قرار شد اصنافی شامل درودگران، 
مبل سازان، چوب فروشان، آلومينيوم كاران، آهن كاران ساختمانی و ماشين سازان 

از تهران خارج و به كيلومتر 15 جاده تهران، گرمسار منتقل شوند.
رئيس اتحادیه چوب و تخته تهران تصریح كرد: به این ترتيب، شهرک هایی 
با هزینه های زیاد ایجاد شــد و اصنــاف، واحدهای صنفی خود را به آنجا منتقل 
كردند كه این عمليات با كمک شركت ساماندهی صنایع و مشاغل صورت گرفت.
الهيان افزود: حال كه تعداد زیادی از واحدهای چوب فروشی از تهران خارج و به 
شهرک صنعتی منتقل شده اند و در حالی كه حدود هزار واحد صنفی چوب فروش 
در آن منطقه ایجاد شده است، شهرداری به ناحق یک قطعه زمين دیگر را در جای 
مناسب تری در كنار شهرک صنعتی به بخش خصوصی فروخته كه قرار است در 

آنجا نيز واحدهای چوب فروشی مستقر شوند.
وی توضيــح داد: به این ترتيب، در كنــار یک فضای 40 هكتاری كه صنف 
چوب فروشــان در آنجا ساماندهی شــده بود، زمين 16 هكتاری در كنار جاده به 
واحدهای جدید چوب فروشی اختصاص خواهد یافت كه این اقدام به ضرر واحدهای 
قبلی اســت، زیرا خریداران چوب برای تأميــن نياز خود اقدام به خرید از همان 
واحدهای مستقر در كنار جاده خواهند كرد و مسافت اضافه دو كيلومتری برای 

خرید از واحدهای قبلی را طی نخواهند كرد.
به گفته الهيان این واگذاری بدون هماهنگی با اتحادیه چوب فروشان، توسط 
شهرداری و شركت ساماندهی صنایع آلاینده صورت گرفته و یک اقدام غيرقانونی 

و رانت محسوب می شود.
رئيــس اتحادیه چوب و تخته تهــران با بيان اینكه پس از اســتقرار صنف 
چوب فروشــان در شــهرک صنعتی خاوران، قيمت زمين های اطراف آن افزایش 
یافت، گفت: مقداری از زمين های كشاورزی از كشاورزان منطقه توسط شهرداری 
خریداری و به بخش خصوصی جهت ایجاد واحدهای جدید چوب فروشی واگذار 

شده است.
الهيان با بيان اینكه در بخش اول ایجاد شده برای صنف چوب فروشان، حدود 
سه تا چهار هزار نفر مشغول به كار هستند، خاطرنشان كرد: ایجاد بخش جدید 
باعث كاهش مشتریان بخش اول و كسادی بازار آنها خواهد شد و در نهایت، این 
فروشندگان به تهران باز خواهند گشت و در قسمت های مختلف تهران اقدام به 

چوب فروشی خواهند كرد.

یک شــهروند پاکستانی با 
الگوبرداری کشورهای  به  اشاره 
منطقــه از اردوهــای جهادی 
راه اندازی یک  از  ایرانی  جوانان 
و  پاکســتان  در  جهادي  گروه 
به مناطق محروم  خدمت رسانی 

کشورش خبرداد.
حجت الاسلام والمسلمين حسين 
مومني كه یكي از طلاب پاكستاني 
اســت درباره نحوه آشــنایي اش با 
اردوهاي جهــادي مي گوید: »اولين 
بار در سال 90 توسط یكي از برادران 
طلبه ایرانــي با فعاليت هاي جهادي 
آشنا و علاقه مند به شركت در اردوي 
جهادي شدم. از همان موقع در این 
اندیشه بودم كه این فرهنگ جهادي 
را به كشــور خودم پاكســتان ببرم. 
با كمي مطالعه و آشــنایي بيشتر با 
اردوهاي جهادي توانستم یک گروه 
جهــادي را در پاكســتان راه اندازي 

كنم. امسال براي پنجمين بار موفق 
به اعزام گروه جهادي محمد )ص( به 
مناطق محروم پاكستان شدیم. من 
مدیریت جهادي و روش كار جهادي 
را از جوانان ایراني یاد گرفتم و از این 

بابت مدیون آنها هستم.«
وي افزود: »اولين بار من را به یک 
روستاي محروم در خوزستان بردند 
تا با فعاليت هاي جهادي آشنا شوم. 
وقتي عرق ریختن و تلاش جوانان را 
در گرماي شدید خوزستان مي دیدم 
اصلا باور نمي كردم كه این زحمات و 
عرق ریختن ها توسط جوانان تحصيل 
كرده ایراني رایگان باشد. پيش خودم 
فكــر مي كردم كه این جوانان حتما 
باید بالاخره مقداري پول بگيرند اما 
چند روزي كه در منطقه محروم كنار 
جهادگران بودم متوجه شــدم این 
جوانان نه تنها پولي نمي گيرند بلكه 
از پول خودشان هم خرج مي كنند تا 

اردوي جهــادي را برگزار كنند. این 
برایم بسيار ارزشــمند بود و دیدن 
همين تلاش هاي ارزشمند برایم ایجاد 
انگيزه كرد تا در پاكســتان هم گروه 

جهادي تشكيل دهم.«
مسئول گروه جهادي محمد )ص( 
»جوانــان  مي كنــد:  خاطرنشــان 
پاكســتاني علاقه بســيار زیادي به 
جوانان ایراني دارند و مي دانند جوانان 
ایراني سردمدار فعاليت هاي جهادي 
هســتند. عكس هاي متعددي را از 
اردوهاي جهادي به جوانان پاكستاني 
نشان دادم كه مورد تحسين آنها قرار 
گرفت و غبطه خوردن آنها را در پي 
داشــت. ما در پاكستان بسيار علاقه 
داریم كه فعاليت هاي جهادي را ادامه 
بدهيم و گــروه هاي جهادي زیادي 
راه انــدازي كنيم. اگر در پاكســتان 
بتوانيم مانند ایران این فعاليت ها را 
انجام دهيم مي توانيم به آرمان هاي 

اســلامي دست پيدا كنيم. ما باید با 
كار عملي مردم را به سمت خودمان 
بكشيم تا بدانند به فكر آنها هستيم 
و این اسلام است كه این تفكر را به 

ما عنایت كرده است.«
حجت الاسلام والمسلمين حسين 
مومني تاكيد مي كند: »خيلي دوست 
دارم صــداي من به همــه جوانان 
جهادگر ایراني برســد و آنها صداي 
من را بشنوند. جوانان جهادگر ایراني 
بدانند كه زحماتشان باعث فرهنگ 
ســازي جهــادي و جهاني شــدن 
اردوهاي جهادي در بين كشورهاي 
دیگر شده است. جوانان جهادگر باید 
قدر این نظام و این مملكت اسلامي را 
بدانند. ما در گروه جهادي محمد)ص( 
توانســتيم در پاكستان فعاليت هاي 
مهمي انجام دهيم كه بســيار مورد 
رضایت مردم محروم پاكســتان قرار 
گرفت. بازسازي چند مدرسه و ساخت 

حسينيه در روستاي محروم پاكستان 
از فعاليت هاي مهم گروه جهادي ما 
بوده است. البته در پاكستان شرایط 
نسبت به ایران بسيار سخت تر است. 
جهادگران از كم ترین امكانات غذایي 
و حمل و نقل نيز برخوردار نيستند.«
او اضافه مي كند: »خدمت رساني 
جهادي ســيره عملي اهل بيت )س( 
اســت. فعاليــت جهادي یــک كار 
فرهنگي بسيار عميق است كه ریشه 
در مباني اســلامي دارد. در شــمال 
پاكســتان اكثر افــراد حامي رهبر 
انقلاب اســلامي و ایرانيان هستند و 
جمعيت زیادي را تشكيل مي دهند. 
اما از نظر مالي اكثرا ضعيف هستند 
و امریكا با نفوذ خود در پاكســتان از 
نقطه ضعف این مردم سوء اســتفاده 
مــي كند. امریــكا با صــرف مبالغ 
زیادي در پاكســتان سعي در جذب 
شيعيان پاكستاني به سمت خودش 

را دارد. شمال پاكستان از نظر تنوع 
محصولات اســتعداد خوبــي براي 
فعاليت در زمينــه اقتصاد مقاومتي 
دارد و ایــن موضــوع را امریكایي ها 
به خوبي درک كرده اند. مســئولان 
پاكستاني و مسئولان منطقه اي به 
دليل دریافت پول از امریكا راه نفوذ 
را بــاز كرده اند. واقعا شــما باید قدر 
ایران را بدانيد كه توانسته اید دست 
آمریكا را قطع كنيد.« مسئول گروه 
جهادي محمد )ص( تاكيد مي كند: 
»مســئولان ایراني بدانند كه نمونه 
جوانان جهادگر ایراني در هيچ كجاي 
جهان یافت نمي شــود. این جوانان 
نيروهاي داوطلب و دلسوزي هستند 
كه مي توانند به دولت و مســئولان 
ایران بسيار كمک كنند. باید دولت و 
مسئولان ایران قدر جوانان جهادي را 
بداند و با حمایت از جوانان جهادي به 
پيشرفت كشورشان ایران كمک كنند.

رئيس کل سازمان امور مالياتی کشور از افزایش ساعات کاری 
ادارات مالياتی برای پاسخگویی و راهنمایی مودیان در روزهای 

پایانی تيرماه خبرداد.
سيدكامل تقوی نژاد افزود: سازمان امور مالياتی كشور به  منظور تكریم 
اربــاب رجوع و ارائه خدمات مطلوب به مودیان محترم مالياتی در انجام 
تكاليف قانونی، به ویژه اطلاع رسانی، ارائه راهنمایی و پاسخگویی لازم در 
رابطه با دریافت اظهارنامه مالياتی الكترونيكی، اقدام به افزایش ســاعات 

كاری ادارات مالياتی كرده است.
ریيس كل ســازمان امور مالياتی كشور، تصریح كرد: ادارات مالياتی 
در روزهای دوشنبه 1395/4/28 لغایت پنج شنبه 1395/4/31 تا ساعت 

21 آماده پاسخگویی و راهنمایی مودیان محترم مالياتی خواهند بود.
وی اظهارداشت: اشخاص حقوقی و صاحبان املاک اجاره ای می توانند 
تا پایان تيرماه با مراجعه به سامانه عمليات الكترونيكی سازمان امور مالياتی 
كشور به نشانی WWW.TAX.GOV.IR نسبت به ارسال اظهارنامه 

و پرداخت ماليات به صورت الكترونيكی اقدام كنند.
تقوی نژاد افــزود: با توجه به اینكه برخی ادارات مالياتی در روزهای 
پنج شنبه تعطيل هستند و 31 تيرماه نيز با پنج شنبه مصادف شده است، 
لذا این ادارات كه پنج شــنبه تعطيل می باشــند روز جمعه 1395/5/1 و 
شــنبه 1395/5/2 تا ساعت 21 آماده دریافت اظهارنامه و پاسخگویی و 

راهنمایی مودیان مالياتی خواهند بود.
اگر فــردی در موعد مقرر اظهارنامه مالياتی خود را ارائه نكند علاوه 
براینكه نمی تواند از معافيت ها و تســهيلاتی كه در قانون پيش بينی شده 

استفاده كند، مشمول جریمه عدم تسليم اظهارنامه نيز می شود.

رئيس اتحادیه چوب و تخته تهران:
1000 واحد چوب فروشی
 در معرض تعطیلی است

تقوی نژاد خبر داد
افزایش ساعت کاری ادارات مالیاتی 

اقتصادی  کميســيون  عضو 
مجلــس گفت: برای شــفافيت 
موضوع مذاکرات با کارگروه اقدام 
بيشتری  مســتندات  باید  مالی 
بــه مجلس ارائه شــود تا بتوان 
هوشــمندانه قضاوت و برای آن 

تصميم گرفت.
بــا  رحيــم زارع در گفت وگــو 
خبرگزاری تســنيم با اشاره به حضور 

معاونين وزیر اقتصاد در كميســيون 
 FATF اقتصــادی درباره مذاكرات با
 FATF گفت: كارگروه اقدام مالی یا
نهــاد بين المللی با ظاهــری فنی و 
كارشناسی است، اما بعضی رفتارهای 
آنها سياسی است. وی افزود، مأموریت 
این گروه مبارزه با تأمين مالی تروریسم 
و مقابله با پولشویی است، پيوستن به 
این نهاد مثبت ارزیابی می شــود، اما 

پيوســتن نباید به گونه ای باشــد كه 
برای كشور تعهداتی را ایجاد كند كه 
گروهی مثل حــزب الله لبنان كه در 
مســير دفاع از مظلوم و حق هست، 

تروریست تلقی شود.
زارع ادامه داد: آقای قضاوی معاون 
بانكــی وزیر اقتصاد، در كميســيون 
اقتصادی اشاره داشتند كه در مذاكرات 
با FATF برگه ای امضا شده است كه 

در آن تعهدی نداده ایم، من به عنوان 
نماینده مجلــس از دولت می خواهم 
كه خيلی هوشــمندانه با این موضوع 
برخورد كند.نماینــده آباده در مورد 
جزئيات برگه ای كه با گروه اقدام مالی 
امضا شــده است، گفت: دكتر قضاوی 
هم در كميســيون اقتصادی جزئيات 

این مذاكرات را باز نكردند.
تأكيد  اقتصادی  كميسيون  عضو 

كــرد: ما به عنــوان نمایندگان مردم 
برای قضاوت در مورد این مذاكرات باید 
مستندات را برای بررسی در دسترس 
داشته باشيم. البته بين نمایندگان و 
دولــت اعتماد وجود دارد اما كارگروه 
اقدام مالی موضوع را سياسی كرده و در 
این راستا دولتمردان باید هوشمندانه 
قدم بردارند.زارع در پایان گفت: ما از 
رئيس كل بانک مركزی انتظار داریم تا 

در جلسه كميسيون اقتصادی شركت 
كند و در مورد این مذاكرات و جزئيات 
آن توضيح بدهد. چرا كه برای شفافيت 
این موضوع باید مســتندات بيشتری 
ارائه دهند تا بتوان هوشمندانه قضاوت 
و برای آن تصميم گرفت، زیرا ممكن 
است با اتهام واهی حمایت از تروریسم 
تحریم های بی ضابطه عليه كشورمان 

اعمال شود.

رئيس کل گمرک ایران برای ترخيص کالا از الكترونيكی شدن 
ارتباط گمرک با 21 سازمان خبر داد.

به گزارش روابط عمومی گمرک ایران كرباســيان گفت: با استفاده از 
ســامانه جامع گمركی ارتباط الكترونيكی گمرک با 21 سازمان همكار 
برقرار شده و تبادل اطلاعات اقتصادی با برخی سازمان ها از طریق سامانه 
بيتا )بستر یكپارچه تبادل اطلاعات( كه توسط گمرک نوشته شده و در 
وزارت امور اقتصادی و دارایی مستقر شده است صورت می گيرد و صدور 
مجوزهای ترخيص كالا نيز از طریق پنجره واحد تجارت فرامرزی توسط 

سازمان های همكار گمرک به صورت الكترونيكی انجام می شود.
به گفته كرباسيان؛ بانک مركزی، سازمان امور مالياتی، سازمان ملی 
استاندارد، اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران، سازمان غذا و دارو، سازمان 
توسعه تجارت، نيروی انتظامی، سازمان حفظ نباتات و سازمان دامپزشكی 
كشور از جمله 21 سازمانی هستند كه تبادل اطلاعات و صدور مجوزها با 
استفاده از سامانه جامع گمركی به صورت الكترونيكی صورت می پذیرد.

گفته می شــود الكترونيكی شدن تبادل اطلاعات و صدور مجوزها از 
جعل و تقلب اســناد گمركی جلوگيری و راه را برای پيشگيری از قاچاق 

كالا به خصوص كالاهای سلامت محور هموار می كند.

عضو کميسيون اقتصادی مجلس:

مجلس بدون دریافت جزئیات نمی تواند توافق با FATF را تأیید کند

در حالی که برخی مسئولان دولت از رفع تحریم ها پس از برجام حرف 
می زنند، دبير انجمن شرکت های هواپيمایی گفت: ایرباس هنوز موفق به 

اخذ مجوز از آمریكا برای فروش هواپيما به ایران نشده است.
مقصود اســعدی ســامانی در گفت وگو با فارس، اظهار داشت: نمایندگانی از 
كمپانی هواپيماسازی ایرباس وارد تهران شده اند و با قائم مقام وزیر راه و شهرسازی 
در سرمایه گذاری خارجی و برخی دست اندركاران صنعت حمل و نقل هوایی كشور 

دیدار و گفت وگو كردند.
وی ادامــه داد: ایران در پيش قراردادی تعداد 118 فروند هواپيمای ایرباس 
از كمپانی سازنده فرانسوی ایرباس خریداری خواهد كرد كه همه این هواپيماها 

برای ایران ایر خواهد بود.
دبير انجمن شركت های هواپيمایی افزود: در پيش قرارداد اوليه رقم در نظر 

گرفته شده برای خرید این هواپيماها 10/5 ميليارد دلار است.
اســعدی ســامانی بيــان كــرد: طبق قانــون، شــركت هایی كــه بيش 
از 10 درصــد ســهام آنهــا متعلــق به كشــور آمریكا باشــد، بایــد از اوفک
 (Office of Foreign Assets Control) به عنوان »دفتر كنترل دارایی های 
خارجی آمریكا« مجوز معامله با ایران را اخذ كنند، در این راستا كمپانی ایرباس 

نيــز باید از دفتر كنترل دارایی های خارجی آمریكا مجوز فروش هواپيما به ایران 
را اخذ كند.

با این حال وی گفت: كمپانی هواپيماسازی ایرباس با وجود تلاش های فراوان 
هنوز نتوانسته است برای معامله با ایران مجوز اوفک را اخذ كند.

دبير انجمن شــركت های هواپيمایی اظهار داشــت: به هر حال كارشناسان 
ایرباس روز گذشــته به ایران آمدند و مذاكرات بيشتر در خصوص مباحث فنی و 

مالی ادامه دارد.
وی در ادامه زمان نهایی شدن قرارداد با ایرباس را به آینده نامعلومی ارجاع 
داد و بيان كرد: پيش بينی می شــود با توجه به بزرگی قرارداد خرید 118 فروند 

هواپيمای نو از ایرباس، پروسه نهایی شدن آن به طول بينجامد.
بنابراین گزارش قائم مقام وزیر راه و شهرسازی نيز پيش از این گفته بود كه 
3 ماه است كه مذاكرات قراردادی با ایرباس در حال انجام است ولی هنوز تكليف 
برخی از مفاد و بندهای این قرارداد مشــخص نشده است و هر یک از این بندها 
باید بررسی شود و به تأیيد هر دو طرف برسد. البته باید مشخص شود اگر ایرباس 
به هر دليلی نتواند هواپيماها را تحویل دهد و یا تأخير در تحویل هواپيما داشته 

باشد و یا اینكه شرایط تغيير كند سرانجام این قرارداد چه می شود.

فخریه كاشــان همچنين گفته بود كه هنوز در این قرارداد بحث هایی وجود 
دارد كه حل نشــده است مثلًا اگر شرایط جوری باشد كه ایرباس نتواند به ایران 

هواپيما بفروشد، سرنوشت قرارداد چه می شود؟
گفتنی است كارشكنی آمریكایی ها در مسير اجرای توافق هسته ای هر روز وارد 
مرحله جدیدی می شــود و حتی خود آمریكایی ها به این موضوع اذعان می كنند 
اما با این وجود مســئولان سياست خارجی دولت یازدهم به جای پاسخگویی به 
علت باقی ماندن تحریم ها، كارشكنی غربی ها را انكار كرده و مدام ادعا می كنند 

تحریم ها پس از اجرای برجام لغو شده است!
درهمين رابطه رئيس جمهور در ســفر اخير خود به كرمانشــاه مدعی شد 
تحریم های غرب عليه كشورمان لغو شده اما معاون وزیر خارجه و مسئول پيگيری 
اجرای برجام در یک كنفرانس خبری، سخنان روحانی را نقض كرد و گفت طرف 

مقابل به تعهدات خود »روی كاغذ« عمل كرده است)!(
ظاهراً با این خوشــبينی نابه جای دولت و انكار واقعيت های برجام در آینده 
نيــز آمریكا بازی خود برای باقی ماندن تحریم ها از جمله منع فروش هواپيما به 
ایران را ادامه خواهد داد و اگر هم قدمی در این راه پيش بياید در مقابل امتيازات 

زیادی را مطالبه خواهد كرد.

دبير انجمن شرکت های هواپيمایی:

آمریکا هنوز به ایرباس مجوز معامله با ایران را نداده است

یک شهروند پاکستانی اعلام کرد

الگوبرداری کشورهای منطقه از اردوهای جهادی جوانان ایرانی

کرباسيان خبر داد
ارتباط الکترونیکی گمرک با 21 سازمان 

برای جلوگیری از جعل اسناد

بر اســاس گفته های معاون 
وزیر راه و شهرســازی، قيمت 
نهایی مســكن مهر پردیس که 
هفته آینده اعلام خواهد شــد، 
علی رغم وعده های پيشين مبنی 
بر عدم افزایش، ظاهرا باز هم با 
افزایش قيمت روبرو خواهد شد.

بــه گزارش تســنيم، محســن 
نریمان در مراســم افتتــاح 4350 
واحد مسكونی فاز 11، از اعلام قيمت 
نهایی مسكن مهر پردیس طی هفته 
آینده خبر داد و گفت: برای یک سری 
متقاضيان دارای مشكل، بحث افزایش 
وام مسكن مهر را در دستور كار قرار 

داده ایم.
مدیركل شركت عمران شهرهای 
جدید ادامــه داد: در رابطه با قيمت 
نهایی فازهای باقيمانده مسكن مهر 
پردیس جلســات متعــددی برگزار 

شــده و كارشناسان در حال بررسی 
این موضوع هستند. تلاش می كنيم 
در حد وسع مردم قيمت های جدید 

را هفته آینده اعلام كنيم.
وی با تاكيد بر اینكه به طور قطع 
به اعداد و ارقام مناسبی در این زمينه 
خواهيم رسيد تصریح كرد: تلاش ما 
تا فشاری  قيمت های حداقلی است 
به متقاضيان وارد نشود از سوی دیگر 
كمک هایی را نيز برای پيمانكاران در 
نظر گرفته ایم تا مشكلات آنها را نيز 

حل كنيم.
نریمــان ادامــه داد: پيمانكاران 
مســكن مهر پردیس با مشــكلاتی 
مواجه هســتند كه درک درستی از 

مشكلات دارند.
معــاون وزیر راه و شهرســازی 
همچنين با اشاره به اینكه 80 هزار 
واحد مسكن مهر در پردیس جانمایی 

شده است، خاطرنشان كرد: پيشرفت 
فيزیكی این پروژه ها حدود 85 درصد 

رسيده است.
وی با بيان اینكه 35 هزار واحد 
در فاز 11 پردیس در حال ســاخت 
اســت بيان كرد: امروز 4550 واحد 
با تمام امكانات زیربنایی و روبنایی از 
قبيل آب، گاز، برق، مسجد، كلانتری، 

فضاهای تجاری و... به صورت رویكرد 
مركز - محله افتتاح شد.

نریمان با اشاره به اعلام آمادگی 
شــركت عمران بــرای تحویل این 
تعداد واحد مســكونی به متقاضيان 
افزود: مسئله تامين آب تنها مربوط 
به این 4500 واحد نيست و ما برای 
كل 35 هزار واحد فاز 11 آب سالم 

و بهداشتی را تامين كرده ایم.
وی رفع احتياجات متقاضيان را 
جزو حقوق شــهروندی اعلام كرد و 
گفت: تا جایی كه بتوانيم و در حيطه 
وظایف شركت عمران شهرهای جدید 
باشد با ســایر دستگاه ها در راستای 

تامين نيازها اقدام خواهيم كرد.
معــاون وزیر راه و شهرســازی 
همچنين از پيگيــری برای افزایش 
وام مسكن مهر یكسری از متقاضيان 
كه دارای مشكل هستند خبر داد و 
گفــت: در مراحل اوليه این برنامه و 
اقدام قرار داریــم و تلاش می  كنيم 
مشــكلات متقاضيــان را به حداقل 
برســانيم در این راستا كارهایی در 

حال پيگيری است.
گفتنی است این سخنان معاون 
وزیر راه و شهرسازی كه نوید افزایش 
مجــدد قيمت های مســكن مهر را 

می دهد، در شرایطی ایراد می گردد 
كه پيش تر مسئولان مربوطه از عدم 
افزایش قيمت مجدد مســكن مهر 

پردیس خبر داده بودند.
این در حالی اســت كه به گفته 
یكی از متقاضيان مسكن مهر پردیس، 
قيمت واحدهای مسكن مهر تاكنون 
در چند مرحله افزایش پيدا كرده و از 
27 ميليون تومان تا حد 33 ميليون 
تومان افزایش داشته است، در حال 
حاضر نيز مشخص نيست قيمتی كه 
در هفته آینده قرار است اعلام شود 
چقدر افزایش خواهد داشت، ضمن 
اینكه تمام اینها در شــرایطی است 
كه زمان قطعی تحویل مسكن مهر 
هم مشــخص نيست و اساسا معلوم 
نيست چه ضمانتی وجود دارد كه این 
افزایش قيمت، آخرین افزایش قيمت 

باشد و نوبت دیگری در كار نباشد.

افتتاح 4550 واحد مسکن مهر در شهر پردیس

خبرگزاری حامی دولت نوشت: 
این روزها کمتــر بانكی می توان 
اعطای تسهيلات،  برای  یافت که 
از مشتری خواستار سپرده بدون 
از  بخشی  بلوکه  یا  و  برداشــت 
وام اعطایی نباشــد، این موضوع 
برخلاف  و حرکت  تخلــف  عين 

دستورالعمل بانک مرکزی است.
به گزارش ایسنا، در كنار تمامی 
اما و اگرهایی كه بانک ها برای اعطای 
تســهيلات در مقابل مشــتریان قرار 
می دهنــد، متقاضــی را پس زده و یا 
سودهای كلان برخلاف مصوبه شورای 
پول و اعتبار می خواهند، سپرده گيری و 
یا اعطای ناقص مبلغ وام هم به دیگر 
معضلات تسهيلات گيری تبدیل شده 

است. مسيری كه بانكها عمدتاً با هدف 
جلوگيری از خروج منابع، بالابردن نرخ 
سود مؤثر تســهيلات یا تأمين وثایق 
معتبر جهت پوشش ریسک اعتباری 
در زمان اعطای تسهيلات در آن قرار 

گرفته اند.
گرچه دست بانكها برای دریافت 
ســپرده آزاد بــه منظــور پرداخت 
تســهيلات بازتر بوده و در این حالت 
مشــتری می تواند در هر زمانی منابع 
خود را برداشــت و حتی ســود دوره 
سپرده گذاری را نيز دریافت كند، اما 
در سویی دیگر هستند بانک هایی كه 
منابع مشتری را برای دوره ای مشخص 
بلوكه كرده و حق برداشــت آن را تا 

زمان اعطای وام نمی دهند.

در برخــی بانک هــا روال بر این 
است كه مشــتری باید برای دریافت 
تسهيلات مبلغی را به عنوان سپرده 
به مدت تعيين شده كه می تواند حتی 
چند ماه و یا حتی یک سال باشد را نزد 
بانک قرار داده و حق برداشــت ندارد 
تا اینكه در زمان مقرر تسهيلات مورد 
نظر به وی پرداخت شود. این در حالی 
است كه حتی ملاحظه می شود برای 
برخی تسهيلاتی كه حجم بالایی هم 
ندارد تا 50 درصد و حتی بيشتر مبلغ 
اعطایی از مشتری درخواست سپرده 
می شــود كه در این حالــت به نظر 
می رسد سود بانک ها از این قرارداد دو 
طرفه بسيار بيشتر از تسهيلاتی است 
كه در اختيار مشتری با سودهای بالا 

قرار می گيرد.
با این حال در مقابل این موضوع، 
نوع دیگر سپرده گذاری برای تسهيلات 
از جمله در برخی صندوق ها قرار دارد 
كه گرچه متقاضــی دریافت وام باید 
منابعی را سپرده كند اما امكان برداشت 
را در دوره تعيين شده خواهد داشت و 
حتی سود این سپرده گذاری در زمان 

درخواست به وی پرداخت می شود.
در سوی دیگر ماجرا برخی بانک ها 
در مقابل وامی كه به مشــتری اعطا 
می كنند بخشی از آن را در قالب سپرده 
تا پایان مدت بازپرداخت تسهيلات نزد 
خود بلوكه نگه می دارند و وام اعطایی 
را بــه طور كامل در اختيار مشــتری 
قرار نمی دهند. تا اینكه بعد از تسویه 

كامل مابقی تســهيلات كه معمولاً تا 
حــدود 10 تا 15 درصد وام پرداختی 
نيز می رســد، در اختيار مشتری قرار 

می گيرد.
این تخلف در حالی در شبكه بانكی 
جریان دارد كه براساس دستورالعمل 
بانک مركزی كه سال گذشته نيز مورد 
تأكيد قرار گرفت بانک ها به هيچ عنوان 
حق بلوكه كردن بخشی از وام پرداختی 

به مشتریان را ندارند.
بر اســاس این بخشنامه با توجه 
به اینكه تســهيلات اعطایی در قالب 
عقود اســلامی باید برای تســهيلات 
صرف شــود، اقدام بانكها برای بلوكه 
كردن بخشی از تســهيلات مغایر با 
قانون عمليات بانكداری بدون ربا بوده 

و ضمن اشكال شــرعی وارده به آن، 
ایــن اقدام موجب بالا رفتن نرخ مؤثر 
سود تسهيلات و به تبع آن تخطی از 
سود تعيين شده از سوی شورای پول 

و اعتبار می شود.
بــه هــر صــورت بــا وجــود 
دستورالعمل های موجود در این رابطه 
باز هم به راحتی تخلفاتی از این دست 
در تسهيلات دهی بانكها رخ می دهد، 
جریانی كــه جایــگاه نظارتی بانک 
مركزی و بانكهــا را به طور ویژه تری 
مــورد توجه قــرار داده و این توقع را 
ایجاد می كند كه در كنار تغييرات در 
نرخ سودهای بانكی، نظارت جامع تری 
بر حواشــی پيرامــون آن نيز وجود 

داشته باشد.

رئيس اتحادیه طلا و جواهر:                                                                                برجام وضعیت اقتصادی کشور را بدتر کرد

سخنگوی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: از ابتدای 
مــرداد تمام تلفن های همراه برند آیفون )اپل( که به تازگی قرار 
اســت وارد بازار مصرف شود، به دليل نداشتن نمایندگی رسمی 

در کشور غيرقابل استفاده می شود.
قاســم خورشــيدی در گفت وگو با فارس به اجرای طرح رجيستری 
موبایل و اینكه قرار بود، این طرح از ابتدای مرداد 95 به طور جدی اجرا 
شود اشاره و اظهار كرد: 28 اردیبهشت امسال دو ماه به وزارت ارتباطات 
زمان داده شــد كه این طرح نهایی و  اجرا شود و با پيگيری های اجرای 
این مصوبه در جلسه نهم تير ماه جاری قرار شد پایلوت طرح رجيستری 
موبایل از ابتدای مرداد ماه آغاز شــده و عمليات اصلی آن ظرف یكی دو 

ماه بعد انجام شود.
وی افزود: طبق قول هایی كه سازمان تنظيم مقررات داده اميدواریم تا 
هفته آینده عمليات رجيستری آغاز شود و در كنار آن انجام رجيستری 
هزینه جدیدی را به مصرف كننده، فروشنده یا توزیع كننده كالا تحميل 

نخواهد كرد.
ســخنگوی ســتاد مبارزه با قاچــاق كالا و ارز در مــورد ممنوعيت 
اســتفاده از تلفن آمریكایی آیفون بعد از انجام طرح رجيستری در ایران 
با تایيد این موضوع تصریح كرد: بر اساس قانون امور صنفی و حمایت از 
مصرف كنندگان هر كالای وارداتی كه در كشور توزیع می شود، باید شبكه 
و زنجيره خدمات پس از فروش را داشته باشد كه تلفن آیفون مربوط به 
شركت اپل نمایندگی رسمی در كشور ندارد و سرویس دهی از این برند 

حتی اكنون نيز مغایر با قانون است.
خورشــيدی درباره كشف برنج قاچاق گفت: در سه ماه ابتدایی سال 

95 بيش از 10 هزار تن برنج قاچاق كشف شده است.

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز:
گوشی های آمریکایی تازه وارد

 از هفته آینده غیرقابل استفاده می شود

رسانه حامی دولت خبر داد

تخلف آشکار بانک ها در تسهیلات دهی به مردم


